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»ش�ما چند ماه بيش�تر زن�ده نمي مانيد چون 
سرطان داريد«؛ همين يك جمله كافي است تا 
نه فقط يك فرد بلكه يك خانواده به هم بريزد. 
چنين خانواده اي حاضرند هر چه دارند بدهند تا 
كمي بيش�تر زمان بخرند و عزيزشان در مقابل 
ديدگانش�ان پرپر نزند. اين درس�ت نقطه آغاز 
سوء استفاده هاي برخي پزشكان براي دريافت 
رانت هاي ميلياردي و تحميل هزينه هاي گزاف 
به بيمار و نظام س�امت اس�ت؛  هزينه هايي كه 
خيلي وقت ها بيشتر از همه خود پزشك مي داند 
هيچ تأثيري در درم�ان بيمار ندارد و تنها جيب 
پزش�ك را پر مي كند. اين موضوع مدتي است 
از سوي برخي از پزش�كان هم مطرح مي شود. 
اگرچه برخي ديگر از پزش�كان گ�روه اول را به 
س�ودجويي و بهره برداري از بيماران سرطاني 
به نف�ع جيب خودش�ان محك�وم مي كنند. در 
اين ميان حتي از دع�واي ميان برخي گروه هاي 
پزش�كي مدع�ي درم�ان س�رطان مش�خص 
مي ش�ود اين دعوا براي درمان بيمار س�رطاني 
نيس�ت، بلك�ه پ�اي س�ودجويي از روش هاي 
درمان�ي س�رطان در مي�ان اس�ت؛ موضوعي 
ك�ه اي�ن ب�ار يك�ي از اعض�اي كميس�يون 
بهداش�ت مجلس بر آن صحه گذاش�ته است. 
رانت هاي ميلياردي به نام درمان سرطان موضوعي 
اس��ت كه چندي پيش طي گزارش هايي از سوي 
خبرنگار اجتماعي روزنامه جوان پيگيري مي شد. 
اين بار يكي از اعضاي كميسيون بهداشت مجلس 
شوراي اس��امي ابعاد تازه تري از پشت پرده هاي 
تازه ت��ري از س��ودجويي برخي پزش��كان و تباني 
بيمه ها و پزش��كان براي خالي كردن جيب بيمار و 
هزينه هاي چند صد ميليوني به بهانه درمان سرطان 
را افشا كرد؛ پشت پرده هايي كه بي ترديد بسياري از 

مديران نظام سامت از آن بي خبر نيستند. 
  انفع�ال وزارت بهداش�ت در س�اماندهي 

درمان سرطان
 سالانه 8 هزار و 500 ميليارد تومان به طور مستقيم 
يا غير مس��تقيم براي س��رطان هزينه مي شود كه 
2 ه��زار و 500 ميليارد تومان آن مس��تقيم براي 
درمان و تشخيص سرطان هزينه مي شود، آن هم 
در شرايطي كه هر س��ال 90 هزار مورد جديد ابتا 
به سرطان داريم و از بين 300هزار بيمار سرطاني 
در كشورمان سالي 30 هزار مورد فوت مي كنند. با 
وجود تمام اينها رئيس مركز تحقيقات سرطان يكي 
از چهره هايي است كه بسياري از شيمي درماني ها 
را در درمان س��رطان غير مؤثر و بي مورد مي داند. 
دكتر اس��ماعيل اكبري در اين باره مي گويد: » ۴9 
درصد بيماران سرطاني كشور از روش جراحي، ۴0 

درصد از راديوتراپي و ۱۱ درصد از روش دارودرماني 
اس��تفاده مي كنند. انجام بس��ياري از جراحي ها و 

شيمي درماني براي اين بيماران بي مورد است.«
بنا به تأكيد وي يكي از اساسي ترين مشكات كشور 
ما در زمينه درمان س��رطان فق��دان گايد لاين ها 
يا راهنماي بالين��ي درمان اين بيماري از س��وي 
وزارت بهداشت است كه موجب شده با درمان هاي 
س��ليقه اي اين بيماري از س��وي پزشكان مختلف 
مواجه باش��يم و چالش نابس��اماني در درمان هم 
به س��رگرداني ها و دردس��رهاي اين بيماري براي 
بيماران اضافه مي كند. اكبري مي گويد: » پزشكان 
هيچ راهنماي درماني براي سرطان ندارند و وزارت 
بهداشت نيز در سياس��ت هاي خود، تدوين چنين 
چارچوبي را پيش بيني نكرده است. « رئيس مركز 
تحقيقات سرطان با تأكيد بر اينكه انجام بسياري از 
جراحي ها و شيمي درماني براي بيماران سرطاني 

بي مورد اس��ت، دليل اين دو اش��كال بزرگ را در 
درجه نخست، خط مشي وزارت بهداشت و درمان 
كش��ور مي داند كه راهنماي درماني در دس��ترس 

پزشكان نيست. 
  س�هم بيمه ه�ا و وزارت بهداش�ت در 

سرگرداني بيماران
حيدرعلي عابدي، عضو كميس��يون بهداش��ت و 
درمان مجلس نيز با انتقاد از اينك��ه امروزه برخي 
افراد س��ودجو از بيم��اري س��رطان چندين هزار 
ميلي��ارد رانت خ��واري مي كنند، بر ل��زوم نظارت 
بيشتر وزارت بهداشت و بيمه ها تأكيد مي كند. وي 
مي افزايد: از جمله مشكات عمده اي كه در بحث 
بدهي بيمه ها به وزارت بهداشت وجود دارد، نظارت 
و سياست گذاري ضعيف و گايدلاين هاي نامشخص 
است، ضمن اينكه سلسله مراتب ارجاع دچار ايراد، 
ناكارآمد و معيوب اس��ت و اين موضوعات معلولي 

ش��ده كه بيمه ها وزارت بهداشت را مقصر و وزارت 
بهداش��ت بيمه ها را مقصر جلوه دهد، درحالي كه 
در اين بين بيت المال حيف و ميل مي شود و افراد 

سودجو در اين ميان جولان مي دهند. 
عابدي با انتق��اد از عملكرد بيمه ها ب��ا بيان اينكه 
بيمه ها براي نظارت تعهدات خود هيچ برنامه مدون 
و خاص��ي ندارند، تصريح مي كند: ب��ه عنوان مثال 
بيمارس��تاني كه در ماه ۱00 آنژيو انجام مي دهد، 
از اين آنژيوها 90 مورد بر اساس تشخيص نادرست 
است؛ در اين رابطه چه نظارتي وجود دارد كه مطلع 

شويم اين تعداد بيمار نياز به آنژيو داشته اند؟ 
وي با بيان اينكه اكثر ام آر آي هاي انجام ش��ده در 
كشور ش��رايط تجويز را ندارند، يادآور شد: در اين 
رابطه بيمه هيچ نوع سياستگذاري ندارد كه اعام 
كند هزينه اين خدم��ات را در صورت��ي پرداخت 
مي كند كه مراك��ز درماني ش��رايط لازم را رعايت 
كنند.  اين نماينده مجلس معتقد است اگر بيمه ها 
بر نحوه خدمات دهي بيمارستان ها مانند آنژيو، ام 
آر اي، آندوسكوپي، اسكن و سي تي اسكن نظارت 
درستي داش��ته باش��ند، در ماه ميلياردها تومان 
صرفه جويي مي شود، زيرا هر كدام از اين خدمات 
هزينه گزافي را به بيمه ها تحميل مي كند در حالي 

كه اكثر بيماران نيازي به چنين خدماتي ندارند. 
از نگاه عاب��دي گاهي پزش��ك براي بيم��اري كه 
س��امتي وي به هيچ وجه قابل برگش��ت نيست 
۱00 ميليون دارو تجويز مي كند. در چنين مواقعي 
نياز اس��ت بيمه ها وارد عمل شوند و اين موضوع را 
مديريت كنند.  عابدي ادامه مي دهد: در اينجا چه 
تضميني وجود دارد كه آمپول ه��اي يك ميليون 
توماني كه براي بيماران سرطاني تجويز مي شود، 

صرف درمان اين بيمار شود؟
وي با انتقاد از اينكه امروزه برخي از بيماري سرطان 
درآمدزايي و ب��ه گونه اي رانت خ��واري مي كنند، 
تصريح كرد: اين بيماري از يك سو براي برخي افراد 
كوره آدم سوزي و منابع سوزي است، از سويي براي 
برخي افراد سودجو معدن پول محسوب مي شود. 

نماينده مردم اصفهان در مجلس با انتقاد از اينكه 
برخي افراد س��ودجو از بيماري سرطان چندين 
هزار ميليارد رانت خواري مي كنند، گفت: برخي 
شركت هاي دارويي، پزشكاني كه داروهايشان را 
بيشتر تجويز مي كنند به سفر اروپا مي فرستند.  
عابدي ادامه داد: تمامي اين مشكات و تضييع 
حقوق مردم ب��ه دليل ضعف نظ��ارت بيمه ها و 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي است؛ 
براي مديريت چنين مشكاتي، وزارت بهداشت 
و بيمه ها بايد سياس��تگذاري مناس��بي داشته 

باشند. 

 رانت هاي ميلياردي
 درمان سرطان در جيب برخي پزشكان

افشاگري هاي جديد از پشت پرده درمان سرطان در ايران 

اميرحسين محمدخاني س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

   پرسنل شعبه فتح بانك پاسارگاد قابل تقديرند
 جمعي از مشتريان- تهران:   از برخورد محترمانه و مشتري مدارانه 
رئيس و كارمندان بانك پاسارگاد شعبه فتح 377 كمال سپاسگزاري را 
داريم. بجاست تا مديران اين بانك با تقدير از اين افراد كه خدمتگزاري 
را در دستور كار خود قرار داده اند، اين رفتارها را در تمام شعبات خود 

نهادينه كنند.

    چرا نمايندگان يادشان مي رود از كجا رأي آورده اند؟!
 مراديان- ابهر: متأس��فانه در شهرس��تان ها وقتي كسي مي خواهد 
براي ورود به مجلس رأي جم��ع كند، هر روز به مي��ان مردم مي آيد 
و قول مي ده��د و از كارهايي كه بعد از نماينده ش��دنش خواهد كرد، 
حرف مي زند، اما بعد از ورود به مجلس همه چيز يادش مي رود و حتي 
فراموش مي كند به وسيله رأي چه كساني به خانه ملت راه يافته است. 
يادمان باش��د خدا ناظر بر تمام كارهاي ماس��ت و اين دروغ ها روزي 

گريبان آ نها را مي گيرد.

بيژن يانچشمه

روز گذشته جمعي از فعالان حقوق زن در كشور 
خواس�تار ورود ج�دي قوه قضائيه ب�ه تخلفات 
دامن�ه دار معاونت امور زنان و خانواده رياس�ت 
جمه�وري در فراهم كردن زمينه ه�اي نفوذ در 
قالب توسعه همكاري هاي بين المللي شدند. اين 
در حالي اس�ت كه جمع مذكور از رئيس جمهور 
نيز خواستند گزارش�ي از اقدامات اين معاونت 
خود به دس�تگاه هاي ذي صاح و افكار عمومي 
ارائ�ه كند. بنابراي�ن گزارش تخلف�ات معاونت 
امور زن�ان مجموعه اي از دعوت جاسوس�ان به 
كش�ور براي ش�ركت در همايش زن�ان، انعقاد 
قرارداد ب�ا س�ازمان هاي بين الملل�ي كه نقش 
س�ربازان دكترين امنيت ملي امري�كا را بازي 
مي كنند براي ارائه آمار و گزارش هاي كشور به 
آنها، حركت خاف جهت سياس�ت هاي اباغي 
خانواده و جايگزيني مفهوم برابري جنس�يتي 
به جاي عدال�ت جنس�يتي را در ب�ر مي گيرد. 
چند سال قبل و شايد نزديك به يك دهه گذشته 
مفهوم استفاده ابزاري از زنان وارد ادبيات سياسي و 
اجتماعي كشور شد و اتفاقاً در آن زمان به اندازه اي 
مورد بهره برداري قرار گرفت كه مي توان گفت به يك 
عنوان دستمالي شده بدل شد. اين در حالي است كه 
به نظر مي رسد ورود و كاربرد و از رونق افتادن اين 
مفهوم يك اقدام مهندسي ش��ده و كاماً هدفمند 
بود؛ زيرا امروز در شرايطي جامعه نسبت به كاربرد 
مفهوم استفاده ابزاري از زنان در ادبيات سياسي و 
اجتماعي سمپاد شده كه در عمل استفاده ابزاري از 
زنان به يك سياست رأي جمع كن و گزينه مطمئن 
براي نفوذ تبديل شده است. بنابراين جامعه به ويژه 
جامعه بانوان به شدت نسبت به استفاده كنندگان 
از اين عبارت حس��اس ش��ده اند و واكنش نش��ان 
مي دهند. اين مسئله باعث شده حاشيه امني براي 

استفاده ابزاري در عمل از زنان فراهم شود. 
  معاونت زن�ان از دفاع از حق�وق بانوان تا 

سرباز بي چون و چراي دولت 
در حال حاضر دولت بزرگ ترين بهره بردار مفهوم 
استفاده ابزاري از زنان است. به اين صورت كه از يك 
سو دولت روي روابط بين المللي و توسعه ديپلماسي 
تمركز كرده است و تحقق بسياري از اهداف خود و 
برنامه هايش را به توافق و مذاكره و تعامل جهاني گره 
زده بود، در حالي كه در مقابل باغ مملو از بدعهدي 
نصيب كشور كرد و امروز بي اعتمادي جامعه تضمين 

رنگ بنف��ش آراي انتخابات ارديبهش��ت آينده را 
به خطر انداخته اس��ت. بنابراين س��عي مي كند با 
انجام اقداماتي در جه��ت جلب رضايت طرف هاي 
مذاكرات و نشان دادن حس��ن نيت خود به جامعه 
جهاني كمي اين فضا را به نفع نتيجه انتخابات آينده 
رياست جمهوري تلطيف كند. در اين ميدان به جز 
بتن ريزي در قلب رآكتورهاي هس��ته اي، كاهش 
دادن شتاب رشد علمي و توقف و كند كردن قابل 
ماحظه برنامه هاي علم��ي و تحقيقاتي به ويژه در 
حوزه هوافضا و باز كردن بازار براي توليدات غربي 
) اع��م از فرهنگي و غيرفرهنگي(، ح��وزه زنان نيز 
به كمك دولت آمده اس��ت. در اين راستا معاونت 
امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري با تن دادن 
به برنامه هاي مختلف و چند وجهي س��ازمان هاي 
بين المللي در قالب انعقاد قراردادها و تفاهمنامه ها 
به تدريج تغيير كاربرد مي دهد.  اين در حالي است 
كه اين سوگيري معاونت زنان از چشم صاحبنظران 
و كارشناس��ان دور نمي ماند.  عاوه بر اين، كاربرد 
داخلي اقدامات معاونت امور زنان هم به اين صورت 
است كه ديكته هاي جهاني به زبان زيبا و عامه پسند 
ترجمه و رس��انه اي مي ش��وند؛ بنابراي��ن هرگونه 
مخالفت با آنها به مخالفت با حق��وق و منافع زنان 
تعبير مي ش��ود و تم��ام وعده ه��اي برزمين مانده 
دولت در حوزه زنان به پاي به اصطاح كارش��كني 
مخالفان تحقق حقوق زنان گذاش��ته مي شود و تا 

جايي كه بشود آراي زنان در سبد اعتداليون و احياناً 
اصاح طلبان باقي بماند.  نتيجه اين سناريو را روز 
گذشته فرشته روح افزا، معاون شوراي فرهنگي و 
اجتماعي زنان و مينو اصاني، رئيس بسيج جامعه 
زنان كشور در نشست بررسي خشونت عليه زنان در 

غرب بيان كردند. 
  به رسميت شناختن تن فروشي در دستور 

كار!
در اين نشست روح افزا با اشاره به برگزاري همايش 
زنان تن فروش توس��ط معاونت امور زنان رياس��ت 
جمهوري گفت: همايش هايي برگزار مي كنند كه در 
آن از زنان تن فروش حمايت مي شود و اين نمونه بارز 
خشونت عليه زنان است. ما به جرئت اعام مي كنيم 
نبايد به زنان خياباني و تن فروش كارت س��امت 
داده شود كه با خيال راحت در جامعه تردد كنند و 
بحران خانواده را رقم بزنند، اين خشونت عليه تمام 
زنان نجيب و تمام زنان خانه دار است. با اين اقدامات 
ذهن زنان را آشفته نكنيد. چرا به جاي مداواي آنها 

به سمت به رسميت شناخته شدن آنها مي روند. 
  دولتي ها مس�ائل زنان را از پنجره جهاني 

مي بينند
روح افزا در ادامه اين نشس��ت با اشاره به فرمي كه 
از سوي معاونت امور زنان در ميان تمام دستگاه ها 
پخش شده است تا بتوانند گزارشي از وضعيت زنان 
و دختران كشور تدوين كنند، گفت: چرا اين فرم ها 

بايد ميان همه دستگاه ها پخش شود و سؤالاتي كه 
در اين فرم ها مطرح شده است، بر اساس كدام اصول 
و موازين تعريف شده اس��ت. تا كي و تا چه زماني 
مسئولان ما مي خواهند خود را مكلف به پاسخگويي 

به مجامع بين المللي بدانند. 
در ادامه اصاني گفت: اين پرسشنامه ها نسخه هاي 
صددرصد غربي هستند كه در ميان دستگاه ها پخش 
شده اس��ت، قوه قضائيه بايد اين مسئله را بررسي 
كند. معاون رئيس جمهور در امور زنان صحبت هايي 
داشته است در مورد اينكه مسئوليت هاي خانه داري 
مانع از مشاركت سياسي زنان در جامعه مي شود. در 
حالي كه اين گفته  ها خاف سياس��ت هاي اباغي 
خانواده و منوي��ات مقام معظم رهب��ري در حوزه 
خانواده است. مسئولان چه بايي مي خواهند بر سر 
زنان جامعه و خانواده ها بياورند و در حال پياده سازي 

كدام الگوي موفق غرب در كشور هستند. 
  عطاي ميليون دلاري س�ازمان ملل را باور 

كنيم يا تحريم هاي ريز و درشت آن را؟!
روح افزا اظهار داشت: فعالان سازمان هاي زنان در 
نيويورك اسنادي را منتشر كرده اند كه ميليون ها 
دلار به معاونت امور زنان رياس��ت جمهوري ايران 
پرداخت شده است تا تساوي جنسيتي را در كشور 
پياده كنند. بايد محل هزينه كرد اين مبالغ مشخص 
شود.  روح افزا گفت: شوراي فرهنگي اجتماعي زنان 
دستگاهي فراقوه اي اس��ت و معاونت زنان موظف 
و مكلف اس��ت گزارش عملكرد خود را ارائه دهد، 
هرچند در اين زمينه رئيس جمهور بايد گزارش را 
ارائه دهد، اما اين به آن معني نيست كه از معاونت 
زنان گزارشي ارائه نش��ود.  اصاني نيز خاطرنشان 
كرد: جنبشي با عنوان جريان نارنجي راه انداخته اند 
و مي گويند زنان نبايد محبت و عش��ق خود را نثار 
خانواده كنند. اين در حالي اس��ت كه همين طرز 
تفكر در غرب باعث شده كه امروز 35 درصد مردم 
امريكا به صورت نامشروع متولد شده اند.  مسئول 
بسيج جامعه زنان گفت: چرا مسئولان كشور بايد 
به س��ازمان ملل تعهد بدهند كه تا ۱5 سال آينده 
تس��اوي جنس��يتي را محقق مي كنند؟ ما اصاً به 
كنوانس��يون منع تبعيض عليه زنان نپيوستيم آن 
وقت مس��ئولان مي خواهند براي آن گزارش تهيه 
كنند و آن را تحت عنوان حقوق بشر زنان به سازمان 
ملل ارائه دهند و از ما مي خواهند كه پاس��خگوي 

آنها باشيم. 

در شرايط تحريم هاي پولي و مالي و براي پياده سازي برابري جنسيتي صورت گرفت 
پرداخت چند ميليون دلاری سازمان هاي نيويوركي به معاونت زنان !

   57 جس��د حادثه تروريستي حله عراق در پزش��كي قانوني كهريزك 
مورد نمونه برداري قرار گرفت و كار تش��خيص هويت آنها به پايان رسيد. 
نمونه برداري از مغز استخوان و DNA اين 57 جسد در حالي صورت گرفت 

كه يك تيم پزشكي مجرب و تخصصي كار را بر عهده گرفته بود. 
  بر اساس اعام شركت كنترل كيفيت هواي شهر تهران، در بررسي هاي 
انجام شده در س��ال گذشته، ش��هر تهران فقط 2۱ روز هواي پاك داشته 

است. 
  سخنگوي سازمان ثبت احوال كشور از راه اندازي دو خط جديد صدور 
كارت ملي هوش��مند خبر داد و گفت: اكنون به دليل طولاني شدن زمان 

صدور كارت ملي هوشمند، به جز عذرخواهي از مردم چاره اي نداريم. 
  قائم مقام وزير بهداش��ت با بيان اينكه برخي خيرين حاضرند مسجد، 
مدرسه، درمانگاه و كتابخانه بسازند، اما قدمي در امر اعتياد و مبازره با مواد 
مخدر برندارند، گفت: ما بايد بكوشيم از ظرفيت آنان بهره بجوييم و معتادان 

را به عنوان فرزندي از جامعه در آغوش خود و خيرين بگيريم. 
  قائم مقام دبيركل س��تاد مبارزه با مواد مخدر گفت: به زودي ش��اهد 
راه اندازي يك مركز با ظرفيت ۴00 نفر براي گنجايش درمان معتادان زن 

متجاهر در تهران با همكاري شهرداري خواهيم بود. 
  مدير گروه سم شناس��ي و داروشناسي دانش��گاه تربيت مدرس گفت: 
دومين همايش اقتصاد مقاومتي در عرصه دارو توس��ط بسيج داروسازي 
كشور، در تاريخ ۱5 آذرماه در محل يادمان شهداي شلمچه و بيمارستان 

امام حسين)ع( دارخوين اهواز برگزار مي شود. 
  صرف حبوبات پخته، خوردن روزانه مقداري آجيل، قرار گرفتن روغن 
زيتون در كنار س��فره خانواده و دوري از خوراكي هاي��ي كه ارزش غذايي 

ندارند، چربي خون را به شدت كاهش مي دهد. 
  متخصص مغز و اعصاب با اشاره به اينكه يك ميليون ايراني دچار حمات 
صرع هستند، گفت: با استفاده از داروهاي ضد صرع، مي توان اين بيماري 

را به طور كامل كنترل كرد. 
  سخنگوي س��ازمان انتقال خون ايران با اش��اره به توزيع بيمارستاني 
بيش از دو ميليون واحد خون در كش��ور گفت: طي هشت ماه سال جاري 
بانوان استان  لرس��تان بالاترين ميزان ش��اخص اهداي خون بانوان را در 

كشور داشته اند. 
  رئيس مركز پژوهش هاي علوم جوي و اقيانوسي دانشگاه شيراز با بيان 
اينكه بحران زيست محيطي جدي اس��ت، گفت: تهران را تبديل به جهنم 

كرديم، اكنون نوبت ديگر كانشهرها است
  معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران همزمان با ۱3 آذر )روز 
جهاني معلولان( از گسترش خدمات سامانه حمل و نقل جانبازان و معلولان 
پايتخت خبر داد و گفت: در حال حاضر بيش از 3 ه��زار نفر از جانبازان و 
معلولان تهران در اين سامانه عضويت دارند كه با افزايش خودروهاي ويژه 
معلولان و تجهيز اي��ن خودروها، در صدد ارتقاي كيف��ي و كمّي خدمات 

سامانه حمل و نقل معلولان هستيم. 
  حجت الاس��ام والمس��لمين س��يد محمدعل��ي ش��هيدي، معاون 
رئيس جمهوري در مورد مطالبات س��ال ۱390 به بعد ايثارگران افزود: با 
پيگيري هاي انجام شده خوش��بختانه معوقات پاداش بازنشستگي سال 
۱39۱ خانواده شهدا كه 29 هزار نفر مش��مول دريافت آن بودند با تأمين 
اعتباري معادل 53۶ ميليارد تومان پرداخت شده و از روز يك شنبه ۱۴ آذر 

ماه قابل برداشت است. 

زوجين نابارور قرباني دعواي وزارتين 
بهداشت و كار

چندي پيش محمد آقاجاني، معاون درمان وزارت بهداشت اعام كرد 
»همه زوج هاي نابارور كه تعدادشان در كش��ور دو ميليون زوج است 
مي توانند از پوش��ش طرح تحول نظام س��امت براي هزينه هايشان 
بهره مند ش��وند، در قالب اين برنامه 85 درصد تعرفه دولتي خدمات 
ناب��اروري براي هم��ه زوج ه��اي نابارور در سراس��ر كش��ور پرداخت 

مي شود.« 
اين طرح با بودجه ۱05 ميليارد توماني از جانب وزارت بهداشت براي 
حمايت از بيماران نابارور در نظر گرفته شده است، اما حميد چوبينه، 
رئيس مركز درمان ناباروري رويش هال معتقد است »اين يك طرح 
موردي و مقطعي است كه وزارت بهداشت از سر ناچاري براي حمايت 

از زوج هاي نابارور اجرا مي كند.« 
آقاجاني در حالي تعداد ناباروران در كش��ور را 2 ميليون نفر ذكر كرد 
كه محمد اسماعيل مطلق، مديركل دفتر سامت جمعيت و خانواده 
وزارت بهداش��ت بارها اين رقم را 3 ميليون زوج اع��ام كرد. با در نظر 
گرفتن بودجه ۱05 ميلياردي وزارت بهداشت براي حمايت از ناباروران، 
سرانه هر بيمار به طور ميانگين حدود 52 هزار تومان در شرايط صحت 
آمار 2 ميليوني و در شرايط صحت آمار 3 ميليون زوج، ۱7 هزار تومان 
خواهد بود، ح��ال آنكه هزينه هاي درمان براي ي��ك عمل IVF براي 
انتقال جنين به رحم مادر در بيمارستان هاي دولتي حدود 2 ميليون 

تومان است. 
به واقع با انجام اين طرح از سوي وزارت بهداشت، در حالي كه فقط ۶2 
مركز درماني در سراسر كشور وجود دارد كه عمده آنها نيز در تهران واقع 
هستند، نه تنها براي درمان بيماران قدم مثبتي برداشته نشده است، 
بلكه با ايجاد يك اضطراب ناشي از محدوديت حمايت ها به افرادي كه 
زودتر مراجعه مي كنند، مشكلي بر مشكات اين قشر از بيماران افزوده 
ش��ده اس��ت و يك تبعيض ناروا بين بيماراني كه در نقاط دور زندگي 
مي كنند و بيماران ساكن شهرهايي كه قطب درمان ناباروري هستند، 

ايجاد شده است. 
بودجه ۱05 ميليارد توماني حمايت از بيماران نابارور مختص س��ال 
۱395 است و تضميني وجود ندارد كه اين حمايت در بودجه سال هاي 
آتي گنجانده شود؛ بنابراين بهتر اس��ت وزارت بهداشت به جاي اتخاذ 
رويكردهاي غيركارشناسي و شتابزده، به حل ريشه اي و پايدار مشكات 
اقدام كند. براي اين منظور ض��رورت دارد كه خدمات درمان ناباروري 
مانند بسياري از بيماري هاي ديگر وارد بسته خدمات بيمه هاي سامت 
پايه شوند و اعتبارهاي اينچنيني نيز در محل اصلي خود يعني بيمه ها 
)وزارت رفاه( صرف شود تا اولاً همگان بدون هيچ تبعيضي از آن بهره مند 
شوند و در ثاني مشكات بيماران به صورت هميشگي و پايدار حل شود 

نه مقطعي و شتابزده. 
اما چرا بيمه ها ب��راي زوج هاي نابارور اقدام مؤث��ري انجام نمي دهند؟ 
اين معمايي اس��ت كه بايد پاس��خ آن را در اختاف سياست هاي بين 
وزارت رفاه و وزارت بهداشت جست وجو كرد. براي اينكه يك خدمت 
وارد فهرس��ت خريد خدمت بيمه ها ش��ود، بايد با پيش��نهاد فهرست 
استانداردهاي درمان از سوي وزارت بهداش��ت در شوراي عالي بيمه 
به تصويب برسد و سپس از س��وي بيمه هاي پايه )س��امت و تأمين 
اجتماعي( از مراكز درمان��ي ناباروري خريد خدمت ش��ود، اما وزارت 
بهداشت اين استانداردهاي پيش��نهادي لازم را در شوراي عالي بيمه 
مطرح نمي كند؛ از طرفي بيمه ها نيز بيش از پيش از نداش��تن اعتبار 
لازم براي تحت پوشش قراردادن درمان ناباروري گايه دارند و اعام 
مي كنند، بدون اعتبار لازم نمي توانند از بيماران نابارور حمايت كنند. 

بنابراين آن چيزي كه عقايي به نظر مي رس��د اين اس��ت كه چنين 
اعتباراتي از س��وي بودجه عمومي دولت در اختيار بيمه )وزارت رفاه( 
قرار گيرد، تا بيمه به عنوان يك ناظر بيروني كه بر كيفيت ارائه خدمت از 
جانب پزشك نظارت مي كند، خدمات درمان ناباروري را از مراكز درماني 
به نفع بيمار خريداري كند. اقدامي كه با طرح عجيب اخير مجلس براي 
ادغام وزارت رفاه و بهداشت، به نظر به محاق و فراموشي سپرده شود و 

نهايتاً اين بيماران نابارور هستند كه ضرر مي كنند. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش 2

هواي پاك قرباني منفعت طلبي دستگاه ها

دولت امضاي خودش را پس گرفت
موتورهاي كاربراتوري شماره گذاري مي شود

سال هاست ترددموتور سيكلت هاي غير استاندارد بر آلودگي هواي 
كانش�هر ها مي افزايد و روند نوس�ازي اين وس�يله نقلي�ه موتوري 
دو چرخه همچن�ان در هال�ه اي از ابهام ق�رار دارد. رئيس س�ازمان 
حفاظت از محيط زيس�ت چندي پيش از توقف توليد موتورسيكلت 
كاربراتوري خبر داد؛ اين درحالي اس�ت كه نامه ن�گاري وزير صنعت 
براي توق�ف مصوب�ه هيئت دول�ت مبني ب�ر ش�ماره گذاري نكردن 
موتورس�يكلت هاي كاربرات�وري، انتق�اد برخ�ي اعض�اي ش�وراي 
ش�هر و فع�الان و س�ازمان محي�ط زيس�ت را در بر داش�ته اس�ت. 
 در حالي كه ش��هر ها همچنان در آلودگي و آلايندگي غوطه ور هس��تند 
و باران، برف و ب��اد تنها ناجي كاه��ش آلودگي هوا به حس��اب مي آيند، 
حركت هاي كند از سوي دستگاه هاي متولي بر ميزان آلودگي هوا مي افزايد. 
براساس اعام كارشناسان، هر موتور سيكلت به ميزان چهار خودرو آلودگي 
و آلايندگي توليد مي كند كه اين ميزان در موتور سيكلت هاي كاربراتوري 
بسيار بالاتر است. در اين زمينه رئيس كميته محيط زيست شوراي اسامي 
ش��هر از نامه نگاري وزير صنعت براي توقف مصوبه هيئت وزيران مبني بر 

شماره گذاري نكردن موتورسيكلت هاي كاربراتوري انتقاد كرد.  
 حمايت وزير از توليد موتورس�يكلت هاي كاربراتوري دردسر 

ساز شد ! 
محمد حقاني، صبح روز گذش��ته در جلسه شوراي اس��امي شهر تهران 
با اش��اره به مصوبه هيئت دولت مبني ب��ر توقف توليد و ش��ماره گذاري 
موتورس��يكلت هاي كاربراتوري، گف��ت: با خبر ش��ده ايم وزير صنعت، به 
وزير كشور نامه اي ارس��ال كرده است كه براس��اس آن حدود ۶00 هزار 
موتورسيكلت كاربراتوري ثبت س��فارش شده اس��ت و تا پايان سال 95 

شماره گذاري نكردن اين موتورها متوقف مي شود. 
رئيس كميته محيط زيست شوراي اس��امي شهر تهران طرح سؤال كرد 
كه هنگامي كه اين مصوبه در هيئت وزيران بررس��ي شد، وزراي صنعت و 
كشور چرا امضا كردند كه حالا در زمان اجرا خبر از ثبت سفارش ۶00 هزار 
موتورسيكلت كاربراتوري مي رسد و اين مسئله سبب شود كه وزير صنعت، 

معدن و تجارت متوقف نشدن توليد را خواستار شود ؟!
حقاني در ادامه با تأكيد ب��ر اينكه درآمد صنعت از توليد موتورس��يكلت 
كاربراتوري بسيار بيشتر از موتورهاي انژكتوري است، گفت: اين در حالي 
است كه هر موتورسيكلت كاربراتوري در هر كيلومتر پيمايش نبايد بيشتر 
از سه گرم آلايندگي داشته باشد، اما متأسفانه شاهديم موتورسيكلت هاي 
كاربراتوري نو در هر پيمايش ۱5 گرم آلودگي توليد مي كند.  وي در ادامه 
بر اين نكته اشاره كرد كه به عبارت ديگر سالانه هر موتور كاربراتوري بيش 
از 200 كيلوگرم آلايندگي بيش از حد استاندارد توليد مي كند.  حقاني در 
پايان تأكيد كرد از وزراي صنعت و كشور درخواست مي شود به مصوبات 

هيئت دولت پايبند باشند. 
 اخذ مصوبه دولت لازمه توليد مجدد موتورهاي كاربراتوري 

خبر توليد نيم ميليون موتورس��يكلت كاربراتوري از سوي معاون حمل و 
نقل شهرداري، آن هم بعد از گذشت حدود دو ماه از اجرايي شدن مصوبه 
دولت مبني بر توقف شماره گذاري موتورسيكلت هاي كاربراتوري موضوعي 
است كه پرس��ش ها و انتقادات را به دس��تگاه هاي متولي اين امر از جمله 
وزارت صنايع و س��ازمان حفاظت محيط زيست به دنبال داشته است؛ در 
اين باره معاون سازمان محيط زيست اخذ مصوبه دولت را براي توليد مجدد 

موتورهاي كاربراتوري لازم دانست. 
سعيد متصدي در اين خصوص با اشاره به اينكه دولت طي مصوبه اي از توليد 
موتورسيكلت هاي كاربراتوري جلوگيري كرده است، به ايسنا گفت: بنابراين 
مصوبه، هر مجوزي كه سازمان حفاظت محيط زيست از قبل براي توليد 
موتورسيكلت هاي كاربراتوري داده بود، باطل شد كه اين موضوع را به نيروي 
انتظامي اعام كرديم كه مجوزهاي توليد و شماره گذاري موتورسيكلت هاي 
كاربراتوري از اول مهرماه امس��ال باطل است.  وي تأكيد كرد: مجوزهايي 
كه در حال حاضر صادر مي كنيم صرفاً براي موتورسيكلت هاي انژكتوري 
است كه خوش��بختانه هماهنگي هاي خوبي در اين زمينه صورت گرفته 
است و تاكنون ۱5 تا 20 مدل موتورس��يكلت انژكتوري در كشور توليد و 

شماره گذاري مي شود. 
به گفته متصدي، اگر قرار باشد ش��ماره گذاري جديد موتورسيكلت هاي 
كاربراتوري صورت گيرد بايد اين موضوع به تصويب دولت برسد و مصوبه 

دولتي براي انجام اين كار وجود داشته باشد. 
  فشار به اقشار كم درآمد به چه قيمت؟! 

در حال حاضر صاحب��ان چندين ميليون موتورس��يكلت از اين وس��يله 
موتوري براي ارتزاق و رفت و آمد خود استفاده مي كنند و متأسفانه به دليل 
بي توجهي به اين اقشار كم درآمد، سياستگذاري ها معمولاً با ناديده گرفتن 
اين طبقه محروم به اجرا در مي آيد. اين درحالي است كه بستر لازم براي 
مساعدت و كمك به اين افراد در پيچ وتاب قوانين ناديد ه گرفته مي شود.  
نبود زير ساخت ها و بسته هاي تشويقي سبب شده است تا جايگزيني موتور 
س��يكلت ها به كندي صورت بگيرد و حركت هاي نمايش��ي و لاك پشتي 
هم به نتيجه مطلوب نرس��د. بر اين اساس لازم اس��ت تا تصميم گيران و 
تصميم سازان، مسائل و مشكات آلودگي را با در نظر گرفتن تمامي جوانب 

حل كنند تا به قول معروف نه سيخ بسوزد و نه كباب. 

زهرا چيذری
  گزارش یک

وارده


